



# COP28 UAE

## PRESS RELEASE

### Multilateral Development Banks announce over \$180 billion in new climate finance commitments through multi-year programs at COP28

- Multilateral Development Banks (MDBs) have announced commitments that will provide over \$180 billion in additional climate finance through multi-year programs.
- The World Bank committed to increase its climate finance target to 45 percent by - 2025, unlocking an additional \$9 billion a year, while the Inter-American Development Bank (IDB) announced a target of tripling its climate finance to \$150 billion over the next decade.
- In their joint statement, MDBs committed to develop a common approach for reporting climate results, launched a Long-Term Strategy facility to support countries with decarbonization and climate resilience, and launched common principles for tracking nature-positive finance.
- “Something special is happening in Dubai, the order of magnitude is changing. We have said that climate finance needs to be reformed and Multilateral Development Banks (MDBs) are heeding our call. I’m confident that coming out of COP28 climate finance will be a key pillar of their activities for years to come. We are showing what we can achieve when we are singular focused on delivery,” said COP28 President Dr. Sultan Al Jaber.

**Dubai, 4 December 2023:** Multilateral Development Banks (MDBs) joined together at the COP28 climate summit in Dubai to commit to ambitious climate action and unlock over \$180 billion in climate finance.

The Inter-American Development Bank (IDB) announced at COP28 that it will triple its direct and mobilized climate finance to \$150 billion over the next decade. The IDB also announced \$5 billion in additional financing for sustainable development projects in the Amazon, as well as a guarantee program to expand lending capacity by \$450 million, and \$1 billion equivalent of incentives for countries to meet climate and nature targets through discounts on loans if targets are met.

World Bank President, Ajay Banga, also committed to increase their climate finance target to 45 percent by 2025, which would mean \$40 billion in climate finance annually by 2025, of which \$9 billion per year for next two years is additional. The World Bank also announced \$5 billion to support 100 million people in Africa with clean energy access in the next seven years.

“Something special is happening in Dubai, the order of magnitude is changing. We have said that climate finance needs to be reformed and Multilateral Development Banks (MDBs) are heeding our call. I’m confident that coming out of COP28 climate finance will be a key pillar of their activities for years to come. We are showing what we can achieve when we are singular focused on delivery,” said COP28 President Dr. Sultan Al Jaber.

Emerging and Developing Economies will need more than \$2.4 trillion annually in climate finance by 2030.

“MDBs and the IMF will have to play a key role in the implementation of the Global Climate Finance Framework launched by UAE along with key world leaders. I welcome the good progress that has already been delivered towards the implementation of the principles of this framework. MDBs have already delivered a record of nearly \$100 billion in climate finance last year,” said H.E. Mohamed Al Hussaini, UAE Minister of State for Financial Affairs. “During COP28, we have seen some good announcements from MDBs, on more ambitious climate finance targets. These are all good steps, in the right direction. We must now move ahead, with even more momentum and ambition.”

Other commitments by MDBs at COP28 include:

- The Asian Development Bank (ADB) announced that it will provide \$10 billion in climate finance for the Philippines between 2024 and 2029
- A \$1 billion climate finance commitment by the Islamic Development Bank (IsDB) to support adaptation in conflict affected countries.
- The African Development Bank (AfDB) launched a \$175 million facility for green infrastructure in Africa, as well a \$1 billion facility to provide insurance against climate impacts to over 40 million farmers across Africa.
- The World Bank announced that it will support 15 countries with national programs to slash methane emissions of up to 10 million tons over the next five to seven years from rice production, livestock, and waste.
- The World Bank also announced that it will support certification of carbon credits for forestry in 16 countries, aiming to generate 24 million credits by next year and 125 million in five years.
- IMF, ADB, World Bank, Asian Infrastructure Investment Bank (AIIB), European Investment Bank (EIB) and other international financial institutions, in collaboration with the Government of Bangladesh, announced a country platform for climate and development in Bangladesh. This platform committed to generating a robust project pipeline integrating a financing strategy to enhance the nation’s ability to mitigate and adapt to the effects of climate change.
- EBRD, EIB, and other partners in collaboration with North Macedonia, announced a country platform for just energy transition in North Macedonia to support investments, policy and technical assistance to accelerate clean energy deployment.

At COP28, the UAE also pledged \$200 million for climate resilience in low-income and vulnerable middle-income countries, through the IMF Resilience and Sustainability Trust.

‘Better, Bigger, and Bolder MDBs’ is a key principle of the COP28 UAE Declaration on a Global Climate Finance Framework launched by the UAE at COP28 World Climate Action Summit. on Friday 1 December. The Declaration is endorsed by India, France, Barbados, Kenya, Ghana, Germany, UK, USA, Senegal, and Colombia. The Declaration calls on international lenders to take ambitious action on climate finance.

ENDS

## **Notes to Editors COP28 UAE:**

- COP28 UAE is taking place at Expo City Dubai from 30 November to 12 December, 2023. The Conference is expected to convene over 70,000 participants, including heads of state, government officials, international industry leaders, private sector representatives, academics, experts, youth, and non-state actors.
- As mandated by the Paris Climate Agreement, COP28 UAE is delivering the first ever Global Stocktake – a comprehensive evaluation of progress against climate goals.
- The UAE is leading a process for all parties to agree upon a clear roadmap to accelerate progress through a pragmatic global energy transition and a “leave no one behind” approach to inclusive climate action.



**COP28**  
**UAE**

مؤتمر الأطراف 28  
الإمارات العربية المتحدة

# بيان صحفي

## بنوك التنمية متعدّدة الأطراف تتعهد في COP28 بتقديم تمويل مناخي جديد قيمته أكثر من 180 مليار دولار من خلال برامج متعددة السنوات

- بنوك التنمية متعدّدة الأطراف تتعهد خلال COP28 بتقديم 180 مليار دولار إضافي لدعم العمل المناخي من خلال برامج متعددة السنوات
- تطوير أداء بنوك التنمية متعدّدة الأطراف أحد ركائز COP28 الرئيسية لتوفير هيكل شامل ومجموعة من المبادئ التنظيمية لتوجيه أعمال المنظومة الدولية للتمويل المناخي مستقبلاً
- البنك الدولي يتعهد بزيادة تمويله المناخي بنسبة 45%، وتقديم 9 مليار دولار سنويًا بحلول عام 2025
- بنك التنمية للبلدان الأمريكية يتعهد بزيادة تمويله المناخي ثلاث مرات ليصل إلى 150 مليار دولار على مدى العقد القادم
- بنوك التنمية متعدّدة الأطراف تلتزم في بيانها المشترك بوضع نهج مشترك لاستعراض نتائج العمل المناخي، وتطلق استراتيجية طويلة الأمد لدعم الدول في خفض انبعاثاتها وتعزيز مرونتها المناخية، وتضع مبادئ مشتركة لتتبع التمويل المناخي

محمد الحسيني

✓ بنوك التنمية متعدّدة الأطراف وصندوق النقد الدولي وصناديق المناخ متعدّدة الأطراف تؤدّي دوراً رئيسياً في إتاحة التمويل بشروطٍ ميسّرةٍ وبتكلفةٍ معقولةٍ ✓ "نُقدِر ونشيد بكل من ساهم في التزامات التمويل الجديدة المعلن عنها في "COP28

سلطان الجابر

✓ تماشياً مع رؤية القيادة في الإمارات تعمل رئاسة COP28 على دعم التعاون بين الجهات والمؤسسات المعنية لتوفير التمويل المناخي للجميع بصورة منصفة وتحقيق نقلة نوعية في العمل المناخي لبناء مستقبل أفضل للأجيال الحالية والقادمة

✓ نرحب بالتقدم المحرز في حجم التمويل المناخي خلال COP28، ونشيد باستجابة بنوك التنمية متعدّدة الأطراف لدعوة رئاسة المؤتمر إلى توفير التمويل بشروط ميسّرة وتكلفة مناسبة

✓ الجهود المكثفة التي قامت بها بنوك التنمية في COP28 ستشكل ركيزة أساسية لأنشطتها خلال السنوات القادمة

دبي، 5 ديسمبر 2023: دعا معالي محمد بن هادي الحسيني، وزير دولة للشؤون المالية بنوك التنمية متعدّدة الأطراف وصندوق النقد الدولي إلى القيام بدور رئيسي لتنفيذ الإطار العالمي لتمويل المناخ الذي أطلقته دولة الإمارات ومجموعة من أبرز القادة العالم. وأضاف معاليه: "أشيد بالتقدّم المحرز في تنفيذ مبادئ هذا الإطار، حيث قدّمت بنوك التنمية متعدّدة الأطراف حوالي 100 مليار دولار من التمويل المناخي في العام الماضي، وشهدنا في دبي إعلانها مجموعة من التعهّدات الطموحة لتحقيق أهداف التمويل المناخي المنشودة، وهو ما يمثل خطوةً مهمّةً لتحقيق نقلة نوعية ومواصلة بناء الزخم والطموح".

واجتمعت بنوك التنمية متعدّدة الأطراف معاً في مؤتمر الأطراف COP28 للإعلان عن التزامها بتحقيق أعلى الطموحات المناخية وتعهّدت بجمع وتحفيز أكثر من 180 مليار دولار من التمويل المناخي.

وأكد معالي الدكتور سلطان أحمد الجابر، وزير الصناعة والتكنولوجيا المتقدمة رئيس مؤتمر الأطراف COP28، أنه تماشياً مع رؤية القيادة في دولة الإمارات، تعمل رئاسة المؤتمر على دعم التعاون بين الجهات والمؤسسات المعنية لتوفير التمويل المناخي للجميع، وتأمين الاستثمارات اللازمة وتحقيق نقلة نوعية في العمل المناخي لبناء مستقبل أفضل للأجيال الحالية والقادمة.

وأشاد معاليه بالتقدم المحرز في حجم التمويل المناخي خلال COP28، منوهاً باستجابة بنوك التنمية متعددة الأطراف لدعوة رئاسة المؤتمر إلى توفير التمويل المناخي بشروط ميسرة وتكلفة مناسبة، مشيراً إلى أن التركيز على إنجاز العمل اللازم خطوة بخطوة يؤدي لتحقيق نتائج ملموسة وفعالة، معرباً عن ثقته بأن الجهود المكثفة التي قامت بها هذه المؤسسات خلال COP28 ستشكل ركيزة أساسية لأنشطتها في السنوات القادمة.

وأعلن بنك التنمية للبلدان الأمريكية خلال COP28 عن زيادة تمويله المخصص للعمل المناخي ثلاث مرات ليصل إلى أكثر من 150 مليار دولار على مدى العقد القادم، وتعهّدت أيضاً بتقديم تمويل إضافي بقيمة 5 مليار دولار لتنفيذ مشروعات التنمية المستدامة في منطقة الأمازون، بالإضافة إلى برنامج ضمان لتوسيع القدرة الإقراضية بمقدار 450 مليون دولار، وتقديم تمويل تحفيزي بقيمة مليار دولار للحفاظ على الطبيعة ودعم العمل المناخي من خلال توفير قروض ميسرة في حال نجحت تلك الدول في تحقيق الأهداف المنشودة.

وتعهّدت أجاى بانغا، رئيس مجموعة البنك الدولي، بزيادة التمويل المناخي ليصل إلى 45% بحلول عام 2025، وتوفير 40 مليار دولار سنوياً، أي ما يقدر بزيادة 9 مليار دولار كل عام عن الأعوام السابقة. كما أعلن البنك الدولي عن تقديم 5 مليارات دولار لدعم 100

مليون شخص في إفريقيا من خلال الاستثمار في مشروعات الطاقة النظيفة خلال العقد الجاري.

وبحلول عام 2030، تحتاج الدول ذات الاقتصادات الناشئة والنامية إلى أكثر من 2.4 تريليون دولار سنوياً من التمويل المناخي.

### تعهدات بنوك التنمية متعددة الأطراف تضمنت ما يلي:

- إعلان بنك التنمية الآسيوي تقديم 10 مليار دولار من التمويل المناخي لدولة الفلبين بين عامي 2024 و2029
- التزام البنك الإسلامي للتنمية بتمويل مناخي بقيمة مليار دولار لدعم موضوع التكيف في دول النزاع.
- إطلاق بنك التنمية الأفريقي تسهيلات بقيمة 175 مليون دولار لدعم البنية التحتية الخضراء في إفريقيا، بالإضافة إلى تمويل بقيمة مليار دولار لتوفير التأمين ضد تداعيات المناخ لأكثر من 40 مليون مزارع في جميع أنحاء إفريقيا.
- إعلان البنك الدولي دعم 15 دولة من خلال برامج وطنية لخفض انبعاثات غاز الميثان الناتجة عن إنتاج الأرز، وتربية الماشية، والنفايات، بما يصل إلى 10 ملايين طن على مدى السنوات الخمس إلى السبع المقبلة.
- إعلان البنك الدولي أيضاً دعمه إصدار شهادات لأرصدة الكربون المخصصة للغابات في 16 دولة، بهدف توليد 24 مليون رصيد بحلول العام المقبل و125 مليون دولار خلال خمس سنوات.
- إعلان صندوق النقد الدولي، وبنك التنمية الآسيوي، والبنك الدولي، والبنك الآسيوي للاستثمار في البنية التحتية، وبنك الاستثمار الأوروبي، ومؤسسات مالية دولية أخرى، بالتعاون مع حكومة بنغلاديش، عن منصة وطنية للمناخ والتنمية في بنغلاديش. تلتزم هذه المنصة بتدشين مجموعة مشاريع قوية تعمل على إدماج

استراتيجية تمويلية لتعزيز قدرة الدولة على التخفيف من آثار تغير المناخ والتكيف معها.

• إعلان البنك الأوروبي لإعادة الإعمار والتنمية، وبنك الاستثمار الأوروبي، وشركاء آخرون بالتعاون مع مقدونيا الشمالية عن منصة وطنية لتحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل في قطاع الطاقة في مقدونيا الشمالية لدعم الاستثمارات والسياسات والمساعدة الفنية لتوسيع نطاق مصادر الطاقة النظيفة بشكل سريع.

بينما تعهدت دولة الإمارات، خلال COP28، بمبلغ 200 مليون دولار من حقوق السحب الخاصة لدعم صندوق الصلابة والاستدامة التابع لصندوق النقد الدولي.

ويعدّ مبدأ "بنوك التنمية المتعددة الأطراف الأفضل والأكبر والأجراً" عاملاً أساسياً في إعلان COP28 بشأن الإطار العالمي لتمويل المناخ الذي أطلقته الإمارات خلال القمة العالمية للعمل المناخي، وتمت الموافقة على الإعلان من قبل الهند، وفرنسا، وبربادوس، وكينيا، وغانا، وألمانيا، والمملكة المتحدة، والولايات المتحدة الأمريكية، والسنغال، وكولومبيا. ويدعو الإعلان الدول المانحة إلى اتخاذ إجراءات طموحة بشأن تمويل المناخ.

-انتهى-

لجميع استفسارات وسائل الإعلام وطلبات إجراء المقابلات، يرجى التواصل عبر عنوان البريد الإلكتروني:

[media@cop28.com](mailto:media@cop28.com)

كما يمكنكم الاطلاع على آخر التحديثات بشأن مؤتمر الأطراف COP28 عبر موقع تويتر (@COP28\_UAE) واستخدام الصور ومقاطع الفيديو عبر موقع فليكر (COP28UAE)، ولمزيد من المعلومات يرجى زيارة الموقع الإلكتروني لمؤتمر الأطراف COP28: [www.cop28.com](http://www.cop28.com)

نُبذة عن مؤتمر الأطراف COP28 الذي تستضيفه دولة الإمارات:

• تستضيف دولة الإمارات مؤتمر الأطراف COP28، في مدينة إكسبو دبي، في الفترة من 30 نوفمبر إلى 12 ديسمبر 2023. ومن المتوقع أن يشارك في المؤتمر أكثر من 70,000 شخص، بمن فيهم رؤساء دول



- ومسؤولون حكوميون وعدد من قادة القطاعات الصناعية الدولية وممثلي القطاع الخاص والمجتمع الأكاديمي والخبراء والشباب، والمجتمع المدني، والسكان الأصليين، والجهات الفاعلة غير الحكومية.
- بحسب بنود اتفاق باريس للمناخ، سيشهد مؤتمر الأطراف COP28 نتائج أول حصيلة عالمية لتقييم التقدم المحرز في تنفيذ أهداف الاتفاق وتوسيع رئاسة المؤتمر إلى تقديم استجابة شاملة وحاسمة للحصيلة تساهم في إعادة العالم إلى المسار الصحيح للعمل المناخي.
  - ستقود دولة الإمارات عملية تهدف إلى التوصل لتوافق بين كافة الأطراف واتفاق على خريطة طريق واضحة لتسريع التقدم المنشود عبر جميع موضوعات العمل المناخي، انطلاقاً من خطة عمل رئاسة COP8 التي تستند إلى أربع ركائز وهي: تسريع تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، وتطوير آليات التمويل المناخي، وحماية البشر والطبيعة وتحسين الحياة وسبل العيش، ودعم الركائز السابقة من خلال احتواء الجميع بشكل تام في منظومة عمل المؤتمر.